

黃大仙區議會轄下
康樂及文化事務委員會文件第 8/2003 號

把舊卜公碼頭上蓋由摩士公園
遷往赤柱美利樓外的擬建碼頭

目的

現徵詢議員對下列事宜的意見：

- (a) 把舊卜公碼頭上蓋由摩士公園的涼亭遷往赤柱美利樓外擬建的碼頭；以及
- (b) 摩士公園涼亭新上蓋的擬議設計。

背景

2. 原位於中環的舊卜公碼頭於 1900 年 12 月落成，1965 年拆卸(相片見附件)。碼頭拆卸後，其上蓋被遷移至及一直放置於摩士公園。

3. 旅遊事務署即將進行赤柱海濱改善工程，以美化該處的景觀並改善設施。當局建議在美利樓外興建碼頭供遊艇及遊覽服務船隻靠泊，提供另一條路線往返赤柱。碼頭以饒具建築風格及文物價值的美利樓為背景，所採用的設計亦會與四周景物交融諧協。赤柱海濱改善工程預計於 2004 年展開，2006/07 年完成。

遷移舊卜公碼頭上蓋

4. 由於舊卜公碼頭的建築風格和歷史價值與赤柱的美利樓相近，故此旅遊事務署建議把碼頭上蓋由摩士公園遷往赤柱，重新用作美利樓外擬建碼頭的上蓋。是項建議既可讓上蓋回復原有用途，亦可突顯其文物價值。新碼頭會與赤柱獨特的風情融會配合，相得益彰。當局將於新碼頭豎立牌匾，闡述上蓋的歷史，誌記上蓋由中環遷往摩士公園及由摩士公園遷往赤柱的始末。

摩士公園涼亭的新上蓋

5. 建築署會為摩士公園內的涼亭興建新上蓋。擬建上蓋的設計是使用鋁質柵架嵌上玻璃板作蓋面。這種設計簡約而不失優雅，既可配合黃大仙特色，又能滿足公眾人士的需要。

工程協調

6. 建築署、康樂及文化事務署、土木工程署和其他有關部門會緊密合作，同步進行摩士公園涼亭新上蓋的更換工程及赤柱擬建碼頭的建造工程。一俟移走現有上蓋，新上蓋的裝砌工程會立即進行。

徵詢意見

7. 請議員就本文件所述的建議提出意見。

經濟發展及勞工局
旅遊事務署
二零零三年三月

**Transfer of the Old Blake Pier Roof from Morse Park
to the Proposed Pier outside Murray House in Stanley**

Purpose

To seek members' views on:

- (a) the transfer of the old Blake Pier roof from the pavilion in Morse Park to the proposed pier outside Murray House in Stanley; and
- (b) the proposed design of the new roof for the pavilion in Morse Park

Background

2. The old Blake Pier in Central was completed in December 1900 and demolished in 1965 (Photo at **Annex**). Since then, the roof of the pier was relocated and accommodated in Morse Park.

3. The Tourism Commission is currently proposing to implement the Stanley Waterfront Improvement Project to enhance the streetscape and facilities there. As part of the project, a pier will be constructed outside Murray House for leisure ferries and tour service vessels to serve as an alternative means of transportation to and from Stanley. Murray House, with a significant architectural heritage value, will form the backdrop and it is proposed that the pier adopt a design matching harmoniously with its environment. The Stanley Waterfront Improvement Project is expected to start in 2004 and will be completed in 2006/07.

Transfer of the old Blake Pier Roof

4. As the old Blake Pier roof has similar architectural style and historical value as Murray House in Stanley, the Tourism Commission proposes to transfer it from Morse Park and reconstruct it as the roof for the proposed pier outside Murray House. The proposal will not only put the roof back to its original use but will also bring out its heritage value. The new pier will blend in harmoniously with and help enhance the local characteristics and ambience of Stanley. A plaque will be erected at the pier to portray the history of the roof and commemorate, among other things, its move from Central to Morse Park and then from Morse Park to Stanley.

New Roof for Morse Park Pavilion

5. A new roof will be provided for the pavilion inside Morse Park by Arch SD. The proposed design is to use aluminum trellis with glass panel as the cover. The design is simple yet elegant enough to blend in well with the existing character of Wong Tai Sin as well as serve the need of the public.

Synchronization of Works

6. Arch SD, LCSD, CED and other concerned departments would work closely to synchronize the replacement works of the new roof for the pavilion in Morse Park and the construction of the proposed pier in Stanley. It is proposed that works for the new roof be implemented as soon as the existing roof is removed.

Advice Sought

7. Members are invited to comment on the proposal set out in this paper.

Tourism Commission
Economic Development and Labour Bureau
March 2003

Excerpt from China Mei 1

Monday 22/6/64

附件
Annex

OLD LANDMARK TO GO

